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1. Introducció  

Aquest estudi s’interessa pel fenomen de la gentrificació, entès com el procés pel 
qual una zona de classe principalment treballadora, és transformada fent impos-
sible que les persones originàries d’un territori, puguin afrontar la nova vida que 

s’està generant als seus carrers.   

L’objectiu que es persegueix doncs, és exposar algunes de les conseqüències d’aquest fe-
nomen en un dels barris més coneguts de la ciutat de Barcelona, el barri de Gràcia. Sobre-
tot però, ens centrarem en com això ha afectat a la Comunitat Gitana de la zona, una co-
munitat que s’hi va establir ja fa més de 200 anys i que juntament amb el sorgiment de la 
rumba catalana, van forjar de Gràcia un punt d’inflexió entre els gitanos de Catalunya i la 
resta del món. (Betevé, 2020) 

Observarem doncs, com la gentrificació ha afectat la identitat del barri, en quin grau la 
rumba catalana fou part essencial de la puresa més autèntica dels carrers de Gràcia i de la 
gent que hi vivia, veurem també, com els gitanos afronten aquesta nova situació i esbrina-
rem, si hi ha hagut canvis en la cohesió i sentiment de pertinença entre els residents del 
territori, mitjançant el testimoni de la Comunitat Gitana de Gràcia. Comunitat que anys 
enrere, va derrocar l’estigmatització que els gitanos portaven i porten carregant des de fa 
tants segles i els preguntarem per l’existència o no, de solucions que s’estiguin portant a 
terme per contrarestar aquest fenomen. La pregunta inicial que s’ha plantejat ha estat la 
següent.   

Quin ha estat l’impacte social i cultural de la comunitat gitana a Gràcia en els 
darrers anys i com afronta ara la creixent gentrificació de la zona? 

Per trobar resposta a aquests plantejaments, el present estudi pretén examinar i desenvolu-
par el terme gentrificació i indagar en alguns aspectes del poble gitano-catalana, com són 
la seva història i el seu impacte social i cultural. Per altra banda però, com a part fonamen-
tal d’aquesta investigació, s’analitzarà el cas particular del barri de Gràcia, zona escollida 
on, per mitjà de cinc entrevistes semiestructurades a residents de la zona amb diferents 
càrrecs i funcions, s’escorcollarà en el pes cultural i els canvis socials que estan havent-hi 
al voltant dels residents de Gràcia, però sobretot, de la seva comunitat gitana, comunitat 
d’un barri del qual sempre han format part, un barri ara capgirat i transformat.  

Finalment, cal mencionar que és evident que a les ciutats hi podem trobar diferents perfils, 
des de persones amb una gran capacitat econòmica fins a persones amb molt pocs recur-
sos, però és en aquest punt, en el que emergeix un dels majors reptes del segle en el qual 
vivim, afrontar la segregació que s’està produint a les ciutats i al final, recerques com 
aquesta ajuden a entendre les situacions que pateixen aquests grups minoritaris.    
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Marc teòric 

2.1 Gentrificació i expulsió de les classes populars  

Per desenvolupar una mirada sobre les recerques més acurades en l’àmbit de la gentrifica-
ció, és essencial tenir en compte,  que una de les primeres aproximacions al concepte, ve-
nia de la mà dels textos de Frederich Engels que, en moltes de les seves crítiques al siste-
ma capitalista, va començar a fer referència al fenomen de gentrificació en un dels seus 
textos anomenat, La Contribució al problema de la vivenda, on Engles, feia referència als 
processos de rehabilitació que estaven patint certs barris obrers d’Anglaterra i París, utilit-
zant un terme conegut com ‘’Haussmann’’, pel qual Engels descrivia com : ‘’La pràctica 
generalitzada d’obrir bretxes en els barris obrers, sobretot en els barris situats als centres 
de grans ciutats’’ . (Engles. 1975 citat en Smith, 2012 : 81).  

Engles expressava, que el resultat de ‘’Haussmann’’ era sempre el mateix: ‘’Els obrers 
són desplaçats del centre a la perifèria; les vivendes obreres i, en general les vivendes 
petites, són cada cop més cares i escasses, arribant en molts casos a ser impossible de 
trobar una casa amb tals condicions, doncs en tals condicions, la indústria de la cons-
trucció troba en l’edificació de cases de lloguer elevat un camp d’especulació infinita-
ment més favorable’’. (Engles. Contribucion al problema de la vivienda, 1873). 

És així com partir d’aquestes primeres investigacions, es van començar a descriure aquest 
tipus de dinàmiques que dècades més tard, la sociologia urbana va anomenar gentrifica-
ció. 

Etimològicament, la paraula prové del terme gentry, que en anglès (més concretament de 
l’anglès d’Anglaterra), s’utilitza per referir-se a l’alta burgesia, especialment a l’anome-
nada ‘’bona societat’’ en un sentit moltes vegades pejoratiu. D’aquesta manera, els seus 
primer significats, feien referència a algo conegut com ‘’el rang de noblesa per naixe-
ment’’. 

Ruth Glass però, va ser qui va conceptualitzar el fenomen de la gentrificació tal com el 
coneixem en els nostres temps. Durant l’any 1964, va establir aquest concepte per explicar 
el procés pel qual les classes mitjanes-altes retornaven del seu retir suburbà per Londres, 
als centres urbans de Nothing Hill i Islington, que per a llavors eren alguns dels barris més 
populars que s’havien abandonat durant el començament de la Revolució Industrial, tot 
buscant entorns residencials allunyats de les fàbriques. 

La manera en com aquesta autora va introduir el terme de gentrificació en aquells temps, 
va ser tot dient que : ‘’Un cop aquest procés de ‘gentrificació’ comença en un barri, s’hi 
imposa ràpidament fins que tots o quasi tots els habitants de classe obrera, són desplaçats 
tal com el caràcter social de la zona.’’  (Glass, 1964)  
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Queda clar doncs, que la gentrificació no és algo que passi així perquè sí. De fet, té unes 
causes perfectament definides, les quals alguns estudiosos com el professor del departa-
ment de Geografia de l’Univeristaty de British Columbia, David Ley y el geògraf Neil 
Smith, en van fer diferents aproximacions en principi enfrontades. David Ley se centrava 
en definir unes causes del procés de gentrificació basades en teories sobre la demanda de 
certes classes més o menys ben acomodades en un barri en concret, definint així, el sub-
jecte gentrificador com :’’el consumidor sense el qual no seria possible aquest procés, in-
dividus habitualment sense fills, normalment solters, adults però joves empleats en un 
sector de serveis avançats, que reben salaris elevats tot i la seva edat’’ (Ley, 1996).  

Per altra banda, Neil Smith donava més prioritat a l’oferta, de manera que a diferència de 
Ley, identificava els subjectes gentrificadors, com als agents capaços d’influir en el mer-
cat immobiliari i en definitiva, creia que la clau per interpretar la gentrificació era ‘’la di-
ferència entre la renda del sol capitalitzat i la renta potencial, que genera l’esglaó que 
actua com a motor gentrificador a les ciutats’’ (Smith, 1996).  

Entem doncs, que el concepte de gentrificació ve a definir la via per la qual un barri, nor-
malment de classe obrera i treballadora, ha patit o està patint una situació prèvia de des-
atenció, negligència i degradació. El concepte de gentrificació, s’aplica doncs, en barris 
que estan sota aquests processos de revalorització i on està havent-hi una expulsió dels 
habitants tradicionals per habitants de classe mitjana/alta, causant així, una estandarització 
del paisatge, canvis en la memòria del lloc, una ruptura del teixit social forjat i la pèrdua 
de la identitat essencial d’una zona en concret. 

En definitiva i com a possible explicació de la globalització d’aquest fenomen, és precís 
exposar que la gran expansió que van patir les ciutats durant el segle XX, n’ha estat una 
de les grans causes, ja que actualment, el 54,5% de la població mundial viu en ciutats i 
s’estima arribar al 70% l’any 2050 (ONU, 2018). En conseqüència d’això i degut a aques-
ta expansió, s’han produït grans canvis en l’estructura social de les persones que tal com 
apuntava l’exalcalde de Barcelona, Joan Clos,’’a les ciutats hi conviuen els nou-rics, amb 
milions de pobres en barris marginals’’  (Clos, 2017).  
                                                                     
2.2 La comunitat Gitana espanyola i catalana. (Història, densitat demogràfica i impacte 
social i cultural al barri de gràcia) 

Història dels gitanos  

La comunitat gitana que coneixem avui en dia, va sortir de l’Índia fa aproximadament un 
miler d’anys i es va dispersar en molt poc temps. Des de Punjab (Índia), van travessar mit-
ja Àsia fins arribar a Pèrsia, l’actual Iran, on es van quedar bastant de temps. Des de Pèr-
sia van arribar a Turquia i des d’allà van travessar tota Europa i van arribar a la península 
ibèrica aproximadament al segle XV. (TVE, 2005)  
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Tot i no haver-hi un motiu concret del seu èxode, nombrosos documents confirmen aques-
ta presència dels gitanos a Europa des de fa molts anys. Per altra banda i més concreta-
ment, existeix un document datat de l’any 1415, que explica l’arribada a Perpinyà de To-
màs de Saba, fill d’Antoni de Saba, de l’Índia. Aquest va ser el primer gitano a trepitjar el 
territori català el 26 de novembre del 1415, farà uns 600 anys. (Museu Virtual Gitano, 
2016). 

Van travessar els Pirineus com a pelegrins i el rei de la corona d’Aragó i els seus nobles 
els van rebre de forma honorable. Tenint en compte que venien de l’Egipte Menor (nom 
amb el qual s’anomenaven diferents regions de l’actual Gràcia), els van anomenar ‘’Egip-
cians’’ i d’aquí el seu nom, gitanos. Van ser admirats i respectats per les seves habilitats, la 
seva llengua i les seves vestimentes, però amb l’arribada dels Reis Catòlics, la gent va 
començar a adonar-se que no eren peregrins, sinó grups intinerants a la recerca de millors 
condicions de vida i va ser en aquell moment, al 1499 quan va començar la brutal perse-
cució i repressió del poble gitano, acompanyada de rebuig de molt bona part de la societat. 
Però, tot i això, la comunitat gitana es va mantenir ferma i va suposar un impacte social i 
cultural a Catalunya que cap altra comunitat havia aconseguit mai. (Museu Virtual Gitano, 
2016) 

Densitat demogràfica del col·lectiu  

La comunitat gitana porta present en el nostre país des de del segle XV, actualment, es pot 
estimar que la població gitana espanyola oscil·la en unes (650.000) persones aproxima-
dament. Com és de fàcil obviar, la regió amb major nombre de gitanos i gitanes és Anda-
lusia, amb una població estimada de (270.000) persones, seguidament i sent la segona 
comunitat autònoma amb major nombre de gitanos es troba Catalunya, amb aproximada-
ment (80.000), Madrid (60.000) i per darrere, hi ha la Comunitat Valenciana amb una po-
blació estimada de 52.000 persones gitanes. (FSGG, Empleo y Comunidad Gitana, 2003). 

La publicació més recent d’estimacions que conté l’informe de l’ONU sobre el racisme i 
la discriminació a Espanya (Nacions Unides, 2003), ens reafirma que aproximadament el 
45% de la població espanyola d’ètnia gitana viu a Andalusia, seguida de Catalunya amb 
un 10%, Madrid amb un 9% i València amb un 8%.  

Finalment, agrupant totes les localitats, podem observar com actualment, el 74,42% de 
tota la població gitana d’Espanya viu en ciutats amb una població total de més de 300.000 
habitants. Ara bé, és important remarcar que aquesta recerca se centra en la figura de ‘’la 
comunitat gitana de Gràcia, que es troba als voltants de la plaça del Respall, centre neu-
ràlgic de reunió […] actualment, es calcula que a Gràcia hi viuen unes 400 persones de 
raça gitana’’  (Albert Àlvarez, David Iglésias i Joan-Anton Sànchez, 1995).  
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Impacte social i cultural al barri de Gràcia  

Un cop exposades totes aquestes dades demogràfiques, dins d’aquesta recerca, és indis-
pensable parlar de l’impacte i l’essència identitària de la comunitat gitana al barri de Grà-
cia, i en definitiva a Catalunya, on s’hi va anar configurant diferencialment, el grup que 
avui anomenem com a gitanos catalans. Grup integrat per famílies que tradicionalment ja 
vivien a Catalunya i també per famílies que venien d’altres zones d’Espanya, tots catalans 
i catalanes i tots calós, units per la identitat comuna gitana,  simbolitzant la festa, el senti-
ment de comunitat i l’annexió entre els pobles i les persones. 

Els gitanos doncs, representen un poble divers i plural, que ha aportat moltíssim a la cultu-
ra catalana. Durant segles, han mantingut en algunes zones la llengua catalana, i l’han en-
riquit amb nombrosos termes provinents del romanó i a més van fer aportacions fonamen-
tals en diferents àmbits artístics, alhora que han suposat de gran inspiració a nombroses 
obres de la literatura i l’art, encara que això moltes vegades els ha arribat a estereotipar. 
(Museu Virtual Gitano, 2016). 

Entenem però, que les contribucions dels gitanos a Catalunya van anar molt més enllà de 
la música i l’art, amb oficis imprescindibles per a la societat que, arrel de tants anys de 
persecució, van haver d’aprendre per a sobreviure, creant alternatives de supervivència i 
llaços de solidaritat que encara persisteixen avui en dia.  
  
La rumba catalana 

Una de les aportacions artísitiques en format musical i potser de les més reconegudes del 
poble gitano-català, va ser la Rumba Catalana, una música mestissa originada a partir del 
proto-flamenc, que viatjava a Amèrica al llarg del segle XV i que en aquell moment, ‘’els 
contactes comercials i Colonials amb Amèrica van facilitar la trobada entre les 
expressions musicals formades a Amèrica en general i les afrocubanes en 
particular’’ (Albert Àlvarez, David Iglésias i Joan-Anton Sànchez, 1995), de manera que  
aquesta música que començava a sorgir, es va fusionar prèviament amb un enorme ventall 
de sons antilians de les Amèriques, que més tard, va retornar a la península i més 
concretament a Catalunya, en mans de gitanes i gitanos catalans que van fer que tota 
aquesta barreja de sons i cultures, donés pas al naixement del què avui coneixem com a 
Rumba Catalana o cants de ‘’ida i vuelta’’, cristal·litzant les comunitats gitanes de 
diverses ciutats. 

La música i el ball doncs, van ser una de les formes d’expressió artística més 
representatives del poble gitano. Representatives ja que, ‘’la mètrica en si d’aquesta 
música, tenia unes estructures molt assequibles i molt fàcils de ballar, acompanyar i cantar 
i això va fer que arribés a tanta gent’’ (María Jesus Castro, 2021). Estructures centrades en 
la utilització d’una tècnica de rasgueig de guitarra anomenat ventilador i la utilització del 
palmejat, aquests eren els element fondamentals per fer Rumba (Peret, 2007).
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Per altra banda però, al parlar de Rumba Catalana, cal mencionar el gran desconcert que 
hi va haver durant tants anys, al voltant de la figura creadora d’aquest gènere. Alguns 
diuen que va ser en Pescadilla, d’altres deien que va ser en Peret, però al cap i a la fi, a 
cada ‘’juerga’’ que es feia, ‘’la rumba es va anar formant i emergent dels bars i places de 
Gràcia, Hostafrancs i Lleida’’ (Peret Reyes, 2017), a mans de veïns, amics i gitanos 
catalans que dia rere dia es reunien amb ànim de festivitat.

En definitiva,’’la rumba significa moltes coses que necessitem avui en dia, significa vida, 
alegria, estar junts i juntes disfrutant de l’art i la cultura popular als carrers i a les places. 
Significa també cohesió social i conviure en la diversitat’’ (Ada Colau, 2018).

Finalment i en paraules del mateix Pere Pubill Calaf, conegut com Peret : ‘’la rumba 
catalana es tracta d’una del és músiques més desenfadades que existeixen i que té més 
possibilitats d’arribar a la gent […] Tot i que l’originalitat de la creació de la rumba 
catalana ha d’estar suficientment valorada, no hem d’oblidar que la clau de l’èxit està 
fora d’aquests orígens, en l’extensió dels seus valors’’. (Peret en el pròleg de Sabor de 
Rumna d’Albert Àlvarez, David Iglésias i Joan-Anton Sànchez, 1995).
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3. Objectius 

D’aquesta manera, atenent a les qüestions esmentades, la pregunta inicial de la recerca 
que es pretén desenvolupar és: Quin ha estat l’impacte social i cultural de la comu-
nitat gitana a Gràcia en els darrers anys i com afronta ara la creixent gentrificació 
de la zona? Els principals objectius que es pretenen abordar són: 

1. Analitzar l’impacte del procés de gentrificació des de la perspectiva de la comunitat 
gitana de Gràcia i investigar com estan afronten la situació actual. 

2. Analitzar el declivi de l’essència i cohesió del barri i remarcar la importància de la 
comunitat gitana a Gràcia, mitjançant les seves aportacions com a primera ètnia esta-
blerta en la zona. 

4. Hipòtesis  1

H1 : Gran part del poble gitano-català de Gràcia s’ha dissolt, com a conseqüènceis de la 
gentrificació i turistificació de la zona. 

H2 : L’essència del barri i el sentiment de comunitat dels residents de Gràcia s’ha vist al-
terada a causa de la gentrificació que ha fet disminuir la cohesió dels seus residents. 

H3 : La rumba catalana, com a expressió musical del poble gitano-català, ha estat un ele-
ment configurador clau, per a la preservació de la identitat cultural del barri de Gràcia. 

 Veure a l’Annex 2 Operativització de conceptes i el mapa corresponent (pàg. 9)1
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5. Disseny metodologic 

Per l’elaboració d’aquest treball, s’han executat dues branques de la metodologia qualita-
tiva  amb la intenció d’escorcollar d’una manera pròxima i eficaç els temes que ocupen la 
recerca. Per una banda, es realitzaran cinc entrevistes semiestructurades que s’executaran 
a partir dels temes que ocupa la recerca i que, a partir d’una estructura general i flexible, 
indagarem en la perspectiva d’alguns gitanos-catalans respecte al tema. A partir del marc 
teòric, s’han orientat les unitats i els factors més importants a tractar, d’aquesta manera, la 
selecció de les unitats d’anàlisi, s’ha fet mitjançant la combinació de les diferents catego-
ries a analitzar, tot mantenint la comunitat gitana i la gentrificació com a categories cen-
trals, les quals desembocaran en aspectes identitaris i culturals. Per tant, i amb l’objectiu 
d’obtenir el millor enfocament possible, s’han entrevistat a individus de diferents sectors i 
representativitat dins i fora la comunitat gitana de Gràcia. 

Seguint amb la metodologia qualitativa, s’han realitzat diferents observacions participants. 
Tècnica amb la qual s’ha centrat l’atenció en la percepció subjectiva dels actors socials, 
aconseguint així una interacció diferent amb l’objecte d’estudi i disminuint la distància 
amb aquest (Guasch, 1997), per així aconseguir els perfils a entrevistar més convenients. 
Per altra banda, també s’ha dut a terme una recerca exhaustiva de pàgines web i articles 
publicats en diaris i blogs per completar l’anàlisi dels resultats. 

En la següent graella tipològica, podem observar com els perfils dels entrevistats, es dife-
rencien principalment pel sector del qual formen part, dins d’algunes de les funcions que 
ocupen el barri. El vèrtex que uneix els cinc perfils, és principalment que tots viuen o han 
viscut a Gràcia i que, davant els creixents canvis que està patint la zona en els darrers 
anys, s’han vist enfrontats al fenomen de la gentrificació. També i de forma més específi-
ca, s’han seleccionat dos adults, dos senyors de la 3ra edat i un jove, afegint també que un 
dels perfils és ‘’payo’’ (nom amb el qual es coneix tota persona que ètnicament no és gita-
na), amb l’objectiu d’aconseguir una perspectiva i vivència més extensa entre els perfils i 
fer més rica l’obtenció d’informació. 

Graella tipològica 
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Actor social  Sector Edat

Perfil 1 President de l’Associació  
Gitana de Gràcia

Organització 
col·lectiva

Adult

Perfil 2 Integrant de l’Església 
Evangèlica de Gràcia

Religió Jove

Perfil 3 Professor d’autoescola Educació Adult

Perfil 4 Resident de la zona Veïnat 3ra edat

Perfil 5 Artesà/músic de Gràcia (fora 
de la comunitat gitana)

Fustria i me-
talls

3ra edat 



6. Resultats i anàlisi 

   Bloc 1. Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu.  

                ·  La massiva turistificació i la pujada del preu dels lloguers.  

El terme gentrificació, és conegut per la majoria dels perfils, però al llarg de les entrevis-
tes, una de les nocions que més es repetia era la de turistificació. Terme al qual es refe-
rien, per explicar el declinatge del seu nivell de vida i de la seva posició social i cultural, 
tot parlant de com això, ha sigut una de les causes de la pujada dels seus lloguers i de la 
migració de gran part del poble gitano-català de Gràcia, cap a zones perifèriques del barri 
i de la ciutat. 

              ‘’tota la gent amb contractes de renda antiga, ha hagut de marxar perquè per 
exemple, avui en dia una parella jove gitana no es pot pagar un lloguer de 1.000 euros, 
per això molta gent s’ha tingut que marxar cap a la zona del Vallès, Tarragona entre d’al-
tres arees’’ (Ricard Valentí, 38 anys, President de l’Associació Gitana del barri de Gràcia i 
president del Consell Municipal del poble gitano de l’Ajuntament de Barcelona). 

                   ‘’la majoria de pisos del barri són de lloguer turístic, que venen una setmana 
i paguen 1000 i pico d’euros. Tu després demanes alquilar amb les teves nòmines, però 
no els surt a compte. (Aaron Jiménez, 25 anys, Integrant de l’església evangèlica de Grà-
cia)  

Fixant-nos en la pujada dels lloguers i indagant en aquest aspecte, s’ha pogut observar 
com 2 dels perfils entrevistats, han hagut de migrar personalment dels carrers del barri 
gitano, situat al voltant de la Plaça Raspall, per motius relacionats amb el lloguer. Els 2 
perfils coincideixen en el fet que no eren propietaris del lloc on vivien abans, a diferència 
dels altres entrevistats. A més, tenien contractes de renda antiga, casa que va suposar l’ex-
pulsió dels seus antics llocs de residència amb major rapidesa.   

‘‘jo vivia pel costat de la Plaça Raspall i ara he passat a viure entre la Plaça Virreina i 
Galera, aquí més amunt a Gràcia, per motius de tot. Bàsicament, és per això, perquè tots 
aquests que pagàvem poc o que teníem renta antiga, lo que fan és que et trenquen l’escala 
i no te l’arreglen perquè agafis i marxis o et putejen per tot arreu’’(Ricard Valentí, 38 
anys, President de l’Associació Gitana del barri de Gràcia i president del Consell Munici-
pal del poble gitano de l’Ajuntament de Barcelona) 

Aquests fets evidencien la clara turistificació que està patint Gràcia i com el mercat im-
mobiliari en treu profit de tot això, ja que els preus dels habitatges no pugen i baixen sen-
se motiu, el seu ajustament es deu a un equilibri entre l’oferta i la demanda, és a dir, 
‘’quan moltes persones desitgen trobar habitatge en una zona concreta de la ciutat i tal 
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zona no augmenta la seva capacitat residencial, la menor oferta i la major demanda re-
sulten en pujades de preu’’(Diego Sánchez de la Cruz, 2022) i això és el que està passant 
amb Barcelona, on a Gràcia, tot i que l’encariment dels habitatges s’ha mantingut en lúl-
tim any després de la seva massiva pujada el 2018 amb un ‘’8,02%’’(Metropoli, 2018). En 
l’últim any, ha incrementat igualment un ‘’0,6%’’ que tot i ser poc, demostra que ‘’la re-
gulació dels lloguers […] no ha pogut evitar que l’habitatge tornés a la senda dels preus 
a l’alça’’ (Jordi Ribalaygue, 2021). A conseqüència d’això, si la demanda residencial d’un 
barri és molt alta, no només encareixen els preus, sinó que el barri es torna residencial tal 
com està passant ara amb Gràcia, que ‘’ho estan habilitant tot com a vivenda. Posant 
l’exemple de les ‘’plantes baixes de Gràcia’’ la majoria han deixat de ser comerços o peti-
tes indústries i s’estan convertint en vivendes’’(Josep Puig, 70 anys, fuster, músic i repa-
rador de pianos). 

         ·  La desaparició del petit comerç local i de proximitat. 

D’aquesta manera, podem observar com espais que abans eren comerços locals, s’estan 
transformant en habitatges i molts propietaris s’han vist obligats a tancar i a vendre els 
seus locals, el que s’entén com a especulació urbanística. Aquest fenomen però, tot i tenir 
una menor presència en el discurs de la majoria dels entrevistats, ha afectat els residents 
d’una manera diferent en comparació a la creixença dels lloguers. La majoria ens fan en-
tendre que la desaparició de gran part del petit comerç local de Gràcia, no ha afectat direc-
tament  la seva qualitat de vida doncs exposen com : ’’ s’envà un caviures, però posen 
quatre ‘’paquis’’el que passa que clar, trobo a faltar el caliu de barri’’. Demostrant així 
com a nivell personal, la majoria segueixen vivint igual en termes de consum, però a ni-
vell grupal, són conscients de que sense petit comerç, la vida en comunitat desapareix, la 
vida a la Vila tal com la coneixien, també es veu afectada sense el comerç de proximitat. 
En Ricard feia referència a aquests fets dient que ‘’Gràcia s’ha desdibuixat bastant, so-
bretot lo que és la Gràcia Gitana aquí a la Vila’’. 

Sota aquest tipus de fets,  tots els entrevistats coincideixen i exposen el que entenen com a 
caliu de barri, referit per ells com al sentiment de germanor i família que es respirava en 
la zona i que s’ha vist afectat per tots aquests canvis. L’Aaron, per exemple, ens deia que 
abans,‘’hi havia una família, no només dins del poble gitano, sinó alrrededor de tots els 
veïns[…]la Plaça Raspall era la nostra plaça‘’(Aaron Jiménez, 25 anys, Integrant de 
l’església evangèlica de Gràcia).  

Per altra banda però, un dels entrevistats ha manifestat amb molta major presència la im-
portància del petit comerç local a la zona en relació a la seva qualitat de vida. De forma 
contrastada a la resta, aquest és l’únic entrevistat dins el sector de la fusteria i que no per-
tany a la comunitat gitana del barri, que afirma que la pèrdua del petit comerç i la pèrdua 
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de petites indústries a Gràcia, ha estat un dels factors que l’han fet migrar del barri. 
‘’Aquí, sense caminar més de dos o tres manzanes, yo tenia un torner, un fuster i sense 
sortir del barri, pels propis carrers podia sortir a comprar qualsevol cosa que necessités 
pel taller de pianos, en el meu cas’’(Josep Puig, 70 anys, fuster i músic i reparador de pia-
nos de Gràcia).  

En definitiva, tant la pujada dels lloguers, tal com la creixent desaparició del petit comerç 
i el massiu increment de turistes que està acollint Gràcia, representen clars exemples de la 
implementació d’unes polítiques públiques determinades que avui en dia, moltes estan 
anant destinades sobretot a gestionar els espais urbans. 

Derivat d’això, és inevitable observar com aquestes polítiques públiques, ben bé podrien 
ser sinònim del que significa gentrificar ja que, representen una clara causa i explicació 
dels ajustaments demogràfics i les transformacions socials que estan ocurren, sobretot en 
les àrees més cèntriques de les ciutats, (en aquest cas Barcelona) i que com a resultat, es-
tan removent poblacions, sobretot les de renda baixa, tal com hem vist amb els casos dels 
entrevistats Ricard Valentí i l’Aaron Jiménez, que al marxar d’on han viscut sempre, han 
sigut reemplaçats per un altre tipus de població, en molts casos estrangers, que venen a 
viure a Barcelona durant un període de temps i que en comparació als residents locals que 
hi havia a Gràcia (que cada cop en van sent menys), tenen característiques socioeconòmi-
ques molt més elevades que els residents de tota la vida.

Finalment i com hem pogut confirmar a través de la investigació qualitativa executada en 
aquesta recerca, tot això, està suposant la desatenció de grups minoritaris que han viscut 
sempre a Gràcia i que simplement, estan sent expulsats a altres zones del barri i de la ciu-
tat. A més i com veurem en el següent punt de l’anàlisi, aquest desplaçament està venint 
de la mà de la desaparició de les tradicions i de l’essència dels llocs on ocorren. ‘’Estem 
parlant d’un canvi demogràfic forçat que pot transformar completament la vida dels seus 
veïns’’ (Maria Ferreri, experta en gentrificació del institut de Govern i Polítiques públi-
ques, 2021). ‘’Aquestes dinàmiques poden generar tant l’expulsió dels residents de les 
seves cases, com el seu aïllament social o altres situacions de vulnerabilitat’’ afegeix. 

   Bloc 2. Efectes de la gentrificació en perspectiva de la comunitat gitana.

Arribats a aquest punt de l’anàlisi, hem estat indagant majoritàriament en els efectes de la 
gentrificació en l’individu. A partir d’aquí, tot recuperant un dels conceptes que hem ob-
servat fins ara, concretament el de caliu de barri, aprofundirzarem en el què Gràcia signi-
fica i ha significat pels seus residents tot esmentant la influència de la comunitat gitana en 
la zona. Veurem doncs tot el que la gentrificació i la implementació d’aquestes polítiques 
públiques s’estan emportant de Gràcia, concretament en l’àmbit comunitari.
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       · Concepció de l’essència de Gràcia com a barri 

Quan preguntàvem als entrevistats per l’esperit i l’essència que tenia el barri de Gràcia, 
ràpidament vam podem observar com tots compartien una visió d’orgull i passió pel lloc 
on han viscut sempre. Un dels entrevistats deia que ‘’Gràcia representa un poble gran i és 
el rescoldu que queda de Catalunya, sense Gràcia no n’hi ha rescoldu, estaria perdut’’. 
(Ricard Batista, 77 anys, veïnat). Reivindicant així la importància que té el barri, no no-
més pels gitanos, si no pel poble català en si. Un altre tret en comú que tenen tots els en-
trevistats, és el de la concepció del barri com a un món a part de Barcelona, amb un en-
cant particular que cap altra zona de la ciutat comparteix, ’’sempre ha sigut com un poble 
dintre de Barcelona, sempre ha tingut una cara especial’’ (Joan Batista, 36 anys, professor 
d’autoescola i propietari d’un petit comerç). Com hem vist, molts encara es refereixen al 
barri com a la Vila que originalment era, molts encara diuen allò de ‘’baixem a Barcelona, 
quan van al centre de la Ciutat’’ (Centre Europeu de Barcelona, 2020).

En definitiva, a partir de les investigacions fetes, podem afirmar com tots els perfils entre-
vistats, tenen una percepció i sentiment de comunitat de cara el barri molt semblant o gai-
rebé igual independentment de ser gitanos o no. L’essència de barri doncs, entesa com ‘’el 
conjunt de senyals icòniques que suposen vivències col·lectives mitjançant olors, sabors, 
sons, i colors que representen a un grup humà’’ (Mariane Pécora, 2021), és percebuda per 
la Comunitat Gitana a partir del fet que el barri ‘’sempre fou una Vila, on tothom coneixia 
a tothom, on no hi ha hagut mai problemes relativament greus, tothom s’ajuda,’’(Joan 
Batista, 36 anys, professor d’autoescola i propietari d’un petit comerç).  

Finalment i per acabar de perfilar el punt neuràlgic del barri, en paraula del President de 
l’Associació Gitana del barri de Gràcia i president del Consell Municipal del poble gitano 
de l’Ajuntament de Barcelona, el barri de Gràcia ‘’el defineix la cultura, és un barri cultu-
ral, on pel que jo he vist mai hi ha hagut racisme, hi ha varis col·lectius, és el barri de la 
Rumba Catalana i tot això gràcies a la cohesió que sempre hi ha hagut a la Vila’’.                  

· Concepció de la cohesió dels residents del barri ara i abans. 

Ara ve, on ha quedat tot aquest esperit de barri? En aquest apartat de la recerca, els entre-
vistats exposen els canvis en la cohesió de la gent que viu a Gràcia abans, en comparació  
en l’actualitat. Sennet, en aquest aspecte, es referia a la cohesió social a través del concep-
te de comunitat. Per a l’autor, el tret fonamental d’una comunitat és el ‘’sentiment de no-
saltres’’, a través del qual una persona se sent part d’alguna cosa juntament amb els altres. 
Perquè això ocorri, explica Sennet, ‘’ha d’existir un aferrament personal a un grup o lloc 
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i aquest aferrament ha de traduir-se en creences compartides i prtàctiques concretes 
coherents amb certs valors comuns’’ (Sennet, 2000). 

En aquest aspecte, la majoria dels perfils entrevistat convergeixen de nou en les seves res-
postes i ens fan entendre en els seus discursos, com el ‘’sentiment de nosaltres’’ del que 
parlava Sennet, està entrant en declivi entre els residents del barri. L’Aaron, ho expressa 
com ’’aquella unió i aquell allò tant bonic que ara, s’ha anat perdent’’. En Ricard ens 
explicava com ‘’hi havia moltes famílies però que en definitiva n’erem una de sola i veies 
una germanor entre payos i gitanos, una germanor gran que a caigut’’. De manera alterna 
en Joan, atribuïa aquests canvis a un canvi generacional ‘’ya no s’ho prenen tan en serio 
com fins ara i per alguns, preservar el barri o lluitar per ell és algo que cada cop es va 
quedant més llunyà per ells’’. Aquest darrer factor, representa la falta de sentiment d’afe-
rrament a un lloc, el qual segons Sennet, és un dels ingredients principals per aconseguir 
cohesió social. Per altra banda, aquest factor, tot i semblar aliè als efectes gentrificadors, 
no és altra cosa que una conseqüència més d’aquests, doncs la falta d’interès per part de 
les noves generacions en ivolucrar-se amb el barri, és causada en gran part, per la impos-
sibilitat dels fills i joves de quedar-s’hi, ja que de nou i relacionat amb la pujada dels preus 
de les cases, ‘’no poden quedar-se al barri amb els lloguers que hi ha i encara menys 
comprar-se un habitatge’’. (Centre Europeu de Barcelona, 2020).  

Exemplificant aquest declivi en les relacions veïnals i cohesió social dels residents de 
Gràcia, els entrevistats parlen en nombroses ocasions de com ha evolucionat la festa ma-
jor del barri en els darrers anys. Entenent la festa major com ‘’el punt de trobada d’una 
comunitat local entorn a uns escenaris comuns […] que commemora un fet important de 
la seva història i tradició’’. (Fem turisme, 2021). Expressen com ja no és el que era abans, 
‘’la festa major que acostumàvem a veure nosaltres de petits..això ja ha passat a la histò-
ria. Ara mateix és un campeonat a veure qui veu més cervesa’’ (Ricard Valentí). En Joan 
explicava com ‘’la festa major era una passada, ara ve molta gent de fora, moltes coses 
rares’’.  

Si ve és cert que part dels residents locals de Gràcia, encara mantenen certa essència i tra-
dició guarnit els carrers amb decorats imaginatius que podem veure durant els dies de fes-
ta major, els perfils entrevistats, en veu de la comunitat de gitana del barri, mostren tots 
una opinió negativa de cara a com és la festa major avui en dia  ‘’a les festes majors del 
barri, érem els que ho muntaven tot’’(Aaron Jiménez, 25 anys, Integrant de l’església 
evangèlica de Gràcia). ‘’Abans aquí a la plaça del poble Romaní es ficava una taula i 
potser s’hi ficaven 300 o 400 gitanos fins les 5 o 6 del matí i els veïns coneguts venien i 
estaven amb tots els gitanos ara ja no és així’’. Afegeix. 
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A tall de conclusió d’aquest segon bloc, en termes de pertinença al barri, podem observar 
com la comunitat gitana se sent desplaçada i completament aliena de cara a aspectes cul-
turals que abans els pertanyien a ells, el qual és un exemple perfecte de l’aïllament social 
del comentàvem a través l’experta en gentrificació Maria Ferri en el primer bloc.  La festa 
major s’ha internacionalitzat, ara atrau a molts turistes i el sentiment de nosaltres s’ha vist 
desdibuixat a ulls dels gitanos de Gràcia i dels seus residents ‘’Com a habitant de Gràcia 
em sento com si estigués en un aparador, ja no és el mateix’’ (Josep Puig, 70 anys, fuster, 
músic i reparador de pianos). 

   Bloc 3. La rumba catalana i les aportacions dels gitanos catalans a Gràcia. 

Per finalitzar aquesta investigació, és interessant exposar l’impacte cultural i social que ha 
tingut la comunitat gitana al barri fins el dia d’avui. Per una banda, per entendre el seu 
protagonisme en aquesta investigació i per altra banda, per observar el canvi social que la 
seva dissolució total del barri pot suposar.  

Els gitanos ‘’han aportat tot lo que és folklore, han aportat idioma, cultura i ofici’’ (Ri-
card Valentí, 38 anys). Moltes paraules provinents del romanó, estan avui en dia comple-
tament incorporades al català i és que l’aspecte lingüístic, és un dels primordials per man-
tenir la nostra identitat com poble doncs, ‘’quan al final se perd la llengua, se perd l’entitat 
‘’que se verà de la casa de nadie cundo no haya nadie’’ (Ricard Batista, 77 anys, veïnat). 

Per altra banda, al preguntar per la Rumba Catalana, les respostes dels entrevistats, van 
trencar amb la concepció feta prèviament en aquesta investigació, sobre el pes d’aquest 
gènere musical en el barri. Si ve consideren que és una de les majors aportacions musicals 
que s’han fet de cara a la cultura musical catalana, desmenteixen el fet que sigui un ele-
ment configurador clau per a l’essència del barri de Gràcia. ‘’És la música que ens repre-
senta a nosaltres i que més representa al barri, però pel que fa a la cohesió i identitat del 
barri..Això és algo que ja venia format de molt abans’’(Ricard Valentí). El seu pes i reper-
cussió doncs, va recaure primordialment sobre el poble gitano català més que pel barri en 
si,‘’no és el tret cultural més important del barri[…]però ha estat el nostre 
altaveu…’’(Aaron Jiménez, 25 anys).  

Entenem doncs, que la a rumba catalana, més enllà de ser un element clau i indispensable 
al voltant de la configuració de la identitat de Gràcia, resulta de ser més aviat un tema ac-
cesori, un distintiu més del ventall cultural que ha ofert i ofereix el barri.   

    
            ‘’Va dotar de Gràcia d’encara més singularitat de la que ja tenia’’   
                              (Josep Puig, 70 anys, fuster, músic i reparador de pianos). 
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En definitiva, la importància de la invenció d’aquest gènere però, recau primordialment 
sobre els gitanos-catalans més que pels graciencs. En aquest sentit, en Joan explicava com 
‘’la rumba va ser una manera de que la gent es girés cap a nosaltres en lloc de donar-nos 
l’esquena, com passa i ha passat amb molts altres col·lectius gitanos en altres zones’’ .  

Podem considerar doncs, que la rumba catalana va ajudar a contrarestar els processos 
d’invisibilització que els gitanos porten carregant a Espanya des de fa tants anys i en el 
seu moment, els va dotar d’una oportunitat d’expressió que va canviar la perspectiva de 
molta gent que o ve no s’havia fixat mai en el col·lectiu, o ve en tenien una visió comple-
tament errònia. És definitiva, la rumba catalana enfortir la cohesió del poble gitano-català 
amb la resta del país i va suposar una porta oberta per ells doncs ‘’ la música sempre ha 
sigut la nostra expressió de llibertat! ‘’ (Ricard Valentí)  

‘’El poble que sempre canta i mai no mor, doncs nosaltres sempre cantem i mai no 
morim’’ (Ricard Valentí, 38 anys, President de l’Associació Gitana del barri de Gràcia i 
president del Consell Municipal del poble gitano de l’Ajuntament de Barcelona). 

Conclusions 
Aquesta recerca ha intentat donar explicació i testimoni dels efectes de les transforma-
cions socials i canvis demogràfics que els processos de gentrificació estan suposant a Grà-
cia (Barcelona), des del punt de vista de la comunitat gitana del barri. Per una banda però, 
és important destacar, que aquesta investigació no pretén en cap cas exposar la veritat ab-
soluta davant d’alguns dels fets que es plantegen, doncs els resultats d’aquests, s’han fet a 
partir de les explicacions d’un grup social en particular del qual s’han extret i desenvolu-
pat els seus punts de vista en relació amb la problemàtica tractada.  

La investigació doncs, s’ha realitzat a partir de 5 entrevistes les quas han aporat respostes 
variades dins la seva aparent similitud, fet que ha dotat de major pes les explicacions dels 
perfils ja que, tots coincidien generalment amb els seus punts de vista reafirmant així la 
realitat sota objecte d’estudi. D’aquesta manera, en primera instància, podem concloure i 
afirmar que el procés de gentrificació, està generant uns canvis urbanístics a Gràcia que a 
través de l’increment dels lloguers i la desaparició del petit comerç, el barri sembla estar 
transformant-se cada cop més en un barri residencial on la comunitat gitana, s’està veient 
poc a poc obligada i sense cap aparent alternativa, a migrar del lloc ha viscut sempre ‘’des 
del 1425’’. (Sicus Carbonell, Sabor de Gràcia, 2015). 

En Segona instància, al parlar de l’essència i personalitat del barri, s’ha intentat exposar 
amb més precisió, tot allò que aquestes polítiques públiques i processos gentrificadors es-
tan destruint, més enllà de l’expulsió dels seus residents. D’aquesta manera, s’ha indagat 
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en la perspectiva que els gitanos-catalans de Gràcia tenen del seu propi barri i s’ha buscat 
fer una comparativa entre el passat i el present. Aquesta comparativa, ha donat com a re-
sultat, un evident sentiment de desplaçament i decepció per part del la comunitat gitana en 
vers a com està evolucionant el barri. A conseqüència d’això, s’ha analitzat el declivi de la 
cohesió dels residents i s’ha reafirmat el deteriorament del sentiment de pertinença per 
part la comunitat gitana en vers la zona, sobretot a causa de la impossibilitat de continuar 
vivint al barri per part de les generacions més joves, fet que a la llarga, acabarà desenca-
denant en la falta del que són, les dimensions construtives per a la cohesió d’un barri, que 
són: ‘’ l’existència d’un sentiment de pertinença a un grup social o territorial i l’establi-
ment de relacions socials entre els membres que composen aital grup’’. (Joseph Chan, Ho-
Pong To i Elaine Chan, 2006). Unes relacions socials, cada cop més difícils de mantenir 
entre gitanos de Gràcia, a causa de la inevitable dispersió de la seva comunitat des del 
centre del barri, cap a zones perifèriques d’aquest o inclús fora del seu  perimetre.  

En tercera i última instància, s’han volgut demostrar a partir d’algunes de les aportacions 
més importants dels gitanos-catalans de la zona, la seva influència en el barri, remarcant 
sobretot la invenció de la rumba catalana com a un dels trets més característics que han 
suposat com a resultat, una de les més efectives formes d’expressió per al col·lectiu més 
enllà de ser part essencial del barri.  

Finalment, es preguntava als entrevistats si coneixien algun tipus d’entitat que estigués 
ajudant als graciencs a afrontar tots aquests canvis i la seva resposta va ser gairebé nul·la, 
més enllà de la menció de l’Associació de Joves Gitanos de Gràcia, que tot i ajudar amb 
temes de subvencions i demés, combatre la força de la gentrificació els queda algo lluny. 

En definitiva, tot aquest tema planteja el debat sobre com millorar l’entorn urbanístic sen-
se que això, pugui afectar els seus residents i en aquest sentit, un dels passos primordials, 
seria el de controlar els preus dels lloguers i l’accés a l’habitatge per aquells ciutadans en 
una situació més desfavorable. Pensar en un pla global, més que en accions puntuals sobre 
com millorar els barris, plantejant així accions a curt però sobretot a llarg plaç per reduir 
els efectes de la gentrificació i mantenir barris com el de Gràcia, en el major equilibri pos-
sible pel que fa a la qualitat i condicions de vida de cara als antics residents i el nous que 
vinguin, motivant i mantenint l’annexió entre les cultures del barri de tota la vida i les no-
ves que estan per vindre, com han fet sempre els gitanos de Gràcia.  

‘’Des d’aquell moment i sense fer mal a ningú, diferents cultures amb civisme hem con-
viscut’’ (Sabor de Gràcia, 2015, cançó: Gitanos Catalans, àlbum: Gitanos Catalans). 
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Agraïments 

Vull agrair al professor Miquel Fernández per haver-me proposat la idea d’aquest treball, 
a la professora Merlys Mosquera, per adaptar-se a mi a meitat de la recerca i pel seu su-
port, seguiment i positivitat davant del treball. A la gent del barri que em va ajudar a con-
tactar amb els perfils entrevistats i finalment i amb el major èmfasi, agrair als gitanos ca-
talans de Gràcia que varen dedicar una estona de les seves tardes a respondre les pregun-
tes que els vaig fer, parlant-me sobre la seva història i els seus sentiments de cara al barri 
de forma oberta i fent-me sentir per un moment part del seu grup, doncs per un moment 
em van transportar a aquella Gràcia que tant enyoren.  
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Annex 1. Operativització de conceptes 
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Bloc Concepte Dimensió Indicador

Global Gentrificació Física / Econòmica / 
Social / Cultural

Procés de transofrmació 
d’una area o població 

Global Posició cultural Cultural Estatus del valors i apti-
tuds d’una cultura o 
comunitat

Global Nivell de vida Econòmic / Social Renda per capita  
Taxa de pobresa

Global Posicó social Social Lloc simbòlic que ocupa 
una persona en l’es-
quema de la societat 

Global Classes populars Cultural / Social Persones que pertanyen 
al món de la producció i 
que lluiten pels drets 
dels ciutadans

Global Grups minoritaris Cultural / Social Grup de personas amb 
unes pràctiques, raça i 
creençes menys nume-
roses que les del grup 
social dominant, lo qual 
fa que experimentin una 
relatives desventatges. 

Territorial Comunitat Gitana Ètnic Grup ètnic d’origen indi 
establet a Espanya des 
del segle XV

Territorial Esència d’un barri Cultural / Social Identitat cultural d’una 
zona a través de senyals 
icòniques que suposen 
vivències colectives 
mitjançant olors, sabors, 
sons, i colors que repre-
senten a un grup humà. 

Territorial Elements culturals Cultural Totes les parts que 
composen la cultura 
d’un poble, ètnia o re-
gió que donen forma i 
cohesió al grup. 

Territorial Rumba Catalana Cultural Estil musical originari de 
la comunitat gitana de 
Barcelona 



Annex 2.  

Guió d’entrevista 

Nom: 
Edat: 
Professió: 

Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu entrevistat 

1. De quina manera creus que ha canviat el barri de Gràcia en els darrers 20 anys? 

2. Coneixes el terme gentrifiació? 

3. De quina manera t’ha afectat la gentrificació que està patint el barri de Gàcia amb la 
desaparició de part del comerç local i l’encariment dels béns que estant haven-hi, t’ha 
afectat d’alguna manera? 

4. I en quan a la pujada del preu dels llogers i la massiva turistificació?  

5. Perquè creus que està ocorrent aquest fenòmen? 

6. Vius a Gràcia actualment?  

Esència del barri com a comunitat 

7. (Preguntes sobre l’individu) Com ha estat per tú viure o haver viscut a Gràcia?  

8. (Preguntes sobre l’individu) Com definiries o quina creus que és l’esència i puresa del 
barri? 

9. (Preguntes sobre el colectiu) Quin ha estat l’impacte social i cultural del colectiu gitano 
i els gitanos-catalans en relació a aquesta escència de Gràcia de la que parlavem? Aquesta 
Gràcia fetiva i popular.  

10. Creus que la cohesio dels residents de Gràcia és diferent ara? Que ha disminuit aques-
ta influència i fortalesa del que ser de Gràcia significa?  

Influència de la Rumba Catalana 

11. Què va suposar pel poble gitano-català el sorgiment de la Rumba Catalana? 

12. I que va suposar per la resta del barri la populaització d’aquest gènere?  

13. Si Gràcia sonés a algo, creus que sonaria a Rumba Catalana, o que aquest gènere mu-
sical, tot i haver nascut aquí no té tant pes identitari pel barri? 

Alternatives per afrontar el creixent procés gentrificador 
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14. Com afronta la comunitat gitana tots aquests canvis que està patint la zona? (Posició 
cultural, nivell de vida i posició social) 

15. Hi ha algun tipus de col·lectiu que us ajudi en aquests aspectes. 

25



TRANSCRIPCIÓ 1 

La comunitat gitana davant la impossible gentrificació del barri de Gràcia 

Nom:  Ricard Valentí 
Edat: 38
Funció dins el barri: President de l’Associació Gitana del barri de Gràcia i president del 
Consell Municipal del poble gitano de l’Ajuntament de Barcelona. 

Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu entrevistat 

1. De quina manera creus que ha canviat el barri de Gràcia en els darrers 20 anys? 

A canviat cap a pitjor ja que molta gent s’ha hagut de marxar perquè han pujat els llo-
guers i molta gent no es pot pagar la hipotèca ni es pot pagar un pís i tota la gent amb 
concrtactes de renta antiga ha hagut de marxar perquè per exemple avui en dia una pare-
lla jove gitana no es pot pagar un lloger de 1.000 euros per exemple, per això molta gent 
s’ha tingut que marxar cap a la zona del Vallès, Tarragona entre d’altres arees i el barri 
de Gràcia s’ha desdibuixat bastant, sobretot lo que és la Gràcia Gitana aquí a la Vila. 

2. Coneixes el terme gentrifiació? 

Sí.  

3. De quina manera t’ha afectat la gentrificació que està patint el barri de Gàcia amb 
la desaparició de part del petit comerç local i l’encariment dels béns que estant ha-
ven-hi, t’ha afectat d’alguna manera? 

No, tampoc m’ha afectat tant diria. Però soc concient que avui en dia ara hi ha tot de Ca-
rrefurs, Condis, aquestes cadenes (no se l’enten)..fantasmes, els que compren online els hi 
porten a casa i llevors el petit comerç com els Colmado igual que moltes panaderies per 
exemple, han hagut de desaparèixer perquè no donaven l’abast.  

4. I en quan a la pujada del preu dels llogers i la massiva turistificació? 

Si clar jo, jo, jo visc a Gràcia, lo que jo vivia pel costat de la Plaça Respall i ara he pas-
sat viure entre la Plaça Virreina i Galera, aquí més amunt a Gràcia, per motius de tot. 
Bàsicament és per això, perquè tots aquests que pagavem poc o que teniem renta antiga, 
lo que fan és que et trenquen l’escala i no te l’arreglen per què agafis i marxis o et 
putejen per tot arreu.  

5. Perquè creus que està ocorrent aquest fenòmen? 

Perquè les coses canvien per bé o per mal, però això ha canviat per mal i perquè venen 
els 4 especuladors, els 4 ‘’ricatchons’’ inverteixen i guanya sempre el gran i el ric 
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6. Vius a Gràcia actualment?  

Si, tot i el desplaçament aquest segueixo viving aquí. 

Esència del barri com a comunitat 

7. (Preguntes sobre l’individu) Com ha estat o com és per a tu viure a Gràcia? 

Per a mí ha estat molt bé perquè és el barri on m’he criat, on he crescut, la meva família 
porta aquí més de 200 anys, són del primers gitanos que van arribar a la Vila i és la his-
tòria. Al 1425 nosaltres ja estavem aquí i fa 200 anys a una de les tendes de Francisco 
Giner hi tenia el negoci l’avi del meu avi, osigui imaginat tú si portem anys aquí.  

8. (Preguntes sobre l’individu) Com definiries o quina creus que és l’esència i puresa 
del barri? 

El barri el defineix la cultura, és un barri cultural, on pel que jo he vist mai hi ha hagut 
racisme, hi ha varis col·lectius, és el barri de la Rumba Catalana i tot això gràcies a la 
cohesió que sempre hi ha hagut a la Vila. 

9. (Preguntes sobre el colectiu) Quin ha estat l’impacte social i cultural del colectiu 
gitano i els gitanos-catalans en relació a aquesta escència de Gràcia de la que parla-
vem? Aquesta Gràcia fetiva i popular.  

Doncs mira, nosaltres hem aportat tot lo que es folklore, hem aportat tot, idioma, cultura, 
hem aportat ofici i hem aportat tot lo que ens han donat i tot lo que ens han deixat donar i 
ensenyar. 

9.1 I ara encara ho monten ? 

10. Creus que la cohesio dels residents de Gràcia és diferent ara? Que ha disminuit 
aquesta influència i fortalesa del que ser Gràcia significa? Entre gitanos i no gitanos. 

La cohesió ha canviat, ha disminuit, per exemple ara amb el tema de la festa, tota aquella 
gràcia festiva i reivindicativa que coneixiem i ques segueix estant però en altre nivell. Ara 
mateix es passen, abans això era un lloc on es feien festes concretes i avui en dia tothom 
celebra tot i botellones a punta pala i festes i la FESTA MAJOR ya no és la festa major, 
la festa major que acostumavem a veure nosaltres de petits..això ja ha passat a la histò-
ria. Ara mateix és un campeonat a veure qui veu més cerveza i evidentment fets com 
aquests trenquen la cohesió entre els residents.  

Influència de la Rumba Catalana 

11. Què va suposar pel poble gitano-català el sorgiment de la Rumba Catalana?  
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No ens va ficar en el mapa a nivell nacional ja que com et dic portem aquí més de 200 
anys i la Rumba Catalana potser té ya 100 anys i va arribar aquí quan va arribar amb un 
dels parres, (remarca) : un dels pares de la Rumba Catalana que fou Antonio Gonzàlez, 
alias el Pescadilla, nascut al carrer Fraternitat i ja et dic, junt amb ell i molts altres, va-
rem aportar moltíssima cultura i hi ha gent que li agrada més i hi ha gent que li agrada 
menys, però la nostra influencia i aportació es innegable.  

12. I que va suposar per la resta del barri la populaització d’aquest gènere?  

Definitivament va influenciar a molta gent fora de la comunitat gitana del barri, per 
exemple el conegudissim Gato Perez era ‘’payo’’ (terme per referir-se a una persona ètni-
cament no gitana), va vindre Aquí i es va integrar amb nosaltres i hi ha molts payos aquí 
rumberus que fan molt bona Rumba catalana, però torno a repetir, una cosa es fer Rumba 
catalana i l’altre es fer Rumba gitana i els payos saben, que els reis de la rumba catalana 
són i han sigut sempre els gitanos.  

La rumba és mundial, és purament cultural, potser nosaltres podem fer salsa, però on es 
fiqui un llatí no ho farà ningú millor. També per exemple amb Jazz, funky..molta gent ho 
pot tocar però un afroamericà sempre ho farà millor, (són coses que es porten a la sang i 
que s’estan perdent per temes com els que tractavem abans) i en aquest cas la Rumba és 
el gènere musical que ens pertoca, el que portem en l’Adn. Ara ve clar, yo també puc can-
tar opera esclar pero no ho porto a la sang. Però en definitiva és música i la música és 
per tothom. LA MÚSICA ÉS LLIBETAT!  

13. Si Gràcia sonés a algo, creus que sonaria a Rumba Catalana, o que aquest gènere 
musical, tot i haver nascut aquí no té tant pes identitari pel barri? 

Si definitivament és la musica que ens representa anosaltres i que més representa al barri, 
però en quan a la cohesió i identitat del barri..això és algo que ja venia format de molt 
abans, a Gràcia ja t’he dit, nosaltres portem 200 anys i molta gent ha intentat robar-nos 
la nostra cultura i la nostra història i fer-se la seva, com el flamenc, que abans se n’hi 
deia cantes gitanos o el traje de sevillana que era el traje de gitana originalment llevors 
clar, han intentat robar-nos la nostra cultura, identitat i històriam però en definitiva, tot-
hom sap què ens representa a nosaltres i què no.  

Alternatives per afrontar el creixent procés gentrificador 

14. Com afronta la comunitat gitana tots aquests canvis que està patint la zona? (Po-
sició cultural, nivell de vida i posició social)  

Sí mira, jo soc el President de l’Associació Gitana del barri de Gràcia i president del 
Consell Municipal del poble gitano de l’Ajuntament de Barcelona i estic plenament ficat 
amb aquests temes, el tema de l’habitatge, el tema de l’escolarització, la salut, el tema 
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ocupació i no és ara, vull dir, sempre hi ha hagut molt racisme i sempre ens han estereo-
tipat i perjudicat en tots aquests àmbits,  i afecta, clar que afecta, però no només a nosal-
tres, afecta a moltíssima gent.  

Per afrotnar tot això el que fem és lluitar cada dia, com portem des de fa 600 anys, bueno 
no, des de fa 1000 anys que vam sortir de la India. Ya no ens extranya res i estem curats 
en salut perquè és una cosa que ha passat de pares a fills i ya et dic, cada dia estem allà 
dale que te pego.  

 15. A traves de què ? 

sobretot a través de projectes, de rehibindicacions i moltes denúncies som en definitiva, 
El poble que sempre canta i mai no mor, doncs nosaltres sempre cantem i mai no 
morim . 

TRANSCRIPCIÓ 2 

La comunitat gitana davant la impossible gentrificació del barri de Gràcia 

Nom:  Aaron Jimenez
Edat: 25
Funció dins el barri: Integrant de l’església evangèlica de Gràcia

Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu entrevistat 

1. De quina manera creus que ha canviat el barri de Gràcia en els darrers 20 anys? 

Ha canviat molíssim, abans el barri era més barri, ara ja s’està fent més ciutat, i abans 
pues..amb aquestos quatre carrers eren els carres que vivien els gitanos i era tot una pin-
ya una molt més junt, al desenvolupar-se la cosa..emm..i anar creixent, ‘’ que això també 
és molt bò pel barri’’ s’ha tornat o s’esta tornant molt com un barri molt més turístic i 
això ha causat que molts dels gitanos que eram d’aquí des del principi  ara hem hagut 
d’anar a altres llocs  

2. Coneixes el terme gentrifiació? 

No.  

3. De quina manera t’ha afectat la gentrificació que està patint el barri de Gàcia amb 
la desaparició de part del petit comerç local i l’encariment dels béns que estant ha-
ven-hi, t’ha afectat d’alguna manera? 

Bueno jo tinc 25 anys no, però…jo m’enrecordo de fa 15, pues que teniem la panaderia 
aquí al costat, teniem el precio ideal aquí al costat, gent a la que jo arribava i deia..’’vull 
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això’’ i la noia em deia ah pues endue-t’ho perquè sabia que després vindria ma mare i li 
diria.. ‘’el teu nen s’ha emporat això. Perquè hi havia una família, no només dintre del 
poble gitano, sinó alrrededor de tots els veïns que eren del poble era algo que aquí la 
Plaça respall era la nostra plaça literalment, nostra en el sentit de que era on estava el 
bar el Joaquin nosé si el coneixies, teniem aquí vida! La cosa ara ha anat canviant i ens 
hem anat doncs una miqueta més desplaçant. 

4. I en quan a la pujada del preu dels llogers i la massiva turistificació? 

Si tot això ha sigut una barbaritat, tú pensa que la gent ara, benen turistes i els hi paguen 
lo que tú has paga antigament, no ho sé lo que et podria costar un alquiler, t’enganyaria, 
però ha evolucionat de tal forma que ara, la majoria de pissos del barri són de lloguer 
turístic que venen una setmana i paguen 1000 i pico d’euros. Tú després demanes alqui-
lar amb les teves nomines i tot però no els surt a compte.. 

5. Perquè creus que està ocorrent aquest fenòmen? 

6. Vius a Gràcia actualment?  

Si jo visc a Gràcia actualment però apartat. Tú pensa que jo havia viscut tota al carrer 
Povés?* tota la vida, i ara visc al carrer Còrsega per aquest motiu. Abans entre aquests 
tres carrers i aquests tres carrers (senyala) era tot el barri gitano, en aquests tres carrers 
viviem tots 

Esència del barri com a comunitat 

7. (Preguntes sobre l’individu) Com ha estat o com és per a tu viure a Gràcia?  

Actualment a veure…hmm els que hem viscut pues aquella unió i aquell allò tant bonic, 
ara s’ha anat perdent, ara la cosa segueix sent igual pues perquè els que hem quedat hem 
quedat i tot perfecte no…aquí estan els nostres fills però és diferent ya et dic, s’esta tor-
nant una miqueta un barri molt turístic i abans la festa major era una passada, ara ve 
molta gent de fora, moltes coses rares, nosé.. 

8. (Preguntes sobre l’individu) Com definiries o quina creus que és l’esència i puresa 
del barri? 

La puresa del barri sí, s’ha perdut completament ja no hi és. 

9. (Preguntes sobre el colectiu) Quin ha estat l’impacte social i cultural del colectiu 
gitano i els gitanos-catalans en relació a aquesta escència de Gràcia de la que parla-
vem? Aquesta Gràcia fetiva i popular.  

Els gitanos hem representat gent molt bona, mai hem tingut cap problema amb cap per-
sona del barri, gent molt molt molt amable també, mira si ha sigut així, gent molt oberta 
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perquè hi ha hagut gent que si s’ha queixat ha sigut amb gent no gitana, gent que les fes-
tes majors del barri les montavem nosaltres, gent alegre, hem representat el que era 
realment és el barri. 

9.1 I ara encara ho monten ? 

Si però ya no és igual, tú pensa que abans aquí es ficava d’aquí aquí (senyala d’una ban-
da a l’altre de la plaça) una taula i potser s’hi ficaven 300 o 400 gitanos fins les 5 o 6 del 
matí i els veïns coneguts venien i estaven amb tots els gitanos ara ja no és així. 

10. Creus que la cohesio dels residents de Gràcia és diferent ara? Que ha disminuit 
aquesta influència i fortalesa del que ser Gràcia significa? Entre gitanos i no gitanos. 

Sí moltíssim, ja no hi ha residents, tot és gent de fora. 

Influència de la Rumba Catalana 

11. Què va suposar pel poble gitano-català el sorgiment de la Rumba Catalana? Com 
a forma d’expressió musical del poble gitano-català 

Va suposar una manera d’expressar-se molt gran i una porta molt oberta, perquè el gi-
tano sempre ha fet música autodidacta, que després, el que té cervell estudia, s’ho mira i 
aprèn pero la majoria de nosaltres, qualsevol gitano en un banc pot agafar i fer-te músi-
ca. Llevors quan el poble gitano va crear la rumba catalana, va ser una porta oberta 
terrible, va suposar una manera de guanyar diners, de portar el sostén a casa, d’algo 
que feiem pues per naturalesa.   

12. I que va suposar per la resta del barri la populaització d’aquest gènere?  

Si gent com el pescadilla fou gent representada. 

13. Si Gràcia sonés a algo, creus que sonaria a Rumba Catalana, o que aquest gènere 
musical, tot i haver nascut aquí no té tant pes identitari pel barri? 

En aquell moment era bàsicament l rumba  

Alternatives per afrontar el creixent procés gentrificador 

14. Com afronta la comunitat gitana tots aquests canvis que està patint la zona? (Po-
sició cultural, nivell de vida i posició social)  

Els que podem subsistir perquè tenim un lloguer que es pot accedir pues bueno, pues 
anem aguantant, els que no pues carretera i cap avall. 

15. Hi ha algun tipus de col·lectiu que us ajudi en aquests aspectes.  
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Sí, tenim les associacions gitanos que ens ajuden moltíssim, si hi ha ajuts o qualsevol 
subvenció que poguem demanar doncs ens informen.  

TRANSCRIPCIÓ 3 

La comunitat gitana davant la impossible gentrificació del barri de Gràcia 

Nom: Joan Batista
Edat: 36 
Funció dins el barri: Professor d’autoescola i propietari d’un petit comerç de la zona

Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu entrevistat 

1. De quina manera creus que ha canviat el barri de Gràcia en els darrers 20 anys? 

S’ha massificat turísticament, la FESTA MAJOR és un dels exemples més clars. Nostal-
tres haviem estat fent la festa major juntament amb el Ricard Valentí i jo, havia ajudat i jo 
m’enrecordo que abans anaves a un carrer i coneixies a tota la gent del carrer i ara…tú 
sent d’aquí del barri ets l’extrany. 

2. Coneixes el terme gentrifiació? 

Bueno, més que conèixer el terme el vivim.. 

3. De quina manera t’ha afectat la gentrificació que està patint el barri de Gàcia amb 
la desaparició de part del petit comerç local i l’encariment dels béns que estant ha-
ven-hi, t’ha afectat d’alguna manera? 

Afectar-me directament no m’ha afectat perquè clar, s’envà un caviures, però posen qua-
tre ‘’paquis’’ , és a dir, afectar-me tampoc m’ha afectat tant, el que passsa que clar, trobo 
a faltar el caliu de barri . Ara és un 24 hores i que bueno que està bé, prefereixo que es 
posin a ficar tendes de ‘’paquis’’ que no a que es dediquin a fer-ho caure però aquella 
calor de barri ja no…  

4. I en quan a la pujada del preu dels llogers i la massiva turistificació? 

De fet arreu de Barcelona pero sobretot a Gràcia tot el tema de lloguers i compra és una 
exegeració. Un pis normalet..pot costar nose quant ya. Yo ho he viscut…a vuere, tinc el 
privilegi de que casa meva està sota la meva propietat, però tinc molts coneguts que es-
tan de lloguer i a Gràcia amb 800, 900 o 1000 euros, sent un pis molt normal has d’aixe-
quar ja floritures. Saps el nivell de vida està molt car, exageradament car pel que cobres i 
per com vius. 

Per aquests motius molta gent ha hagut de marxar a viure com cap a al Sagrada Família 
etc.. 
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5. Perquè creus que està ocorrent aquest fenòmen? 

Pel què t’he dit, la massiva turistificació que està haven-hi a Barcelona i el fet que cada 
cop vivim en un món més globalitzat. 

6. Vius a Gràcia actualment?  

Yo he tingut la sort de que sempre he viscut al mateix llocs. 

Esència del barri com a comunitat 

7. (Preguntes sobre l’individu) Com ha estat o com és per a tu viure a Gràcia? 

Gràcia sempre ha sigut com un poble dintre de Barcelona, sempre ha tingut una cara es-
pecial, lo que passa que bueno, per més encant que tingui una zona la massificació de 
turistes va de la mà i bueno podriem dir que ha Gràcia encara es manté aquella cosa di-
ferencial respecte els altres barris, però bueno, tot s’ha vist tocat.. 

[Estaves més a gust abans que ara?] 

Sí totalment, abans vivia molt millor aquí,  

8. (Preguntes sobre l’individu) Com definiries o quina creus que és l’esència i puresa 
del barri? 

L’esència del barri rau en que sempre fou una Vila, on tothom coneixisa a tothom, no hi 
ha hagut mai problemes relativament greus..tothom s’ajuda..aquella coseta de poble però 
a la vegada estant ben bé dins la ciutat. Als altres barris no sé si passa de la mateixa ma-
nera, jo no ho he vist..Llevors aquesta coseta que té Gràcia, l’ha mantingut com a tal 
però bueno, s’ha vist afectada està clar.  

9. (Preguntes sobre el colectiu) Quin ha estat l’impacte social i cultural del colectiu 
gitano i els gitanos-catalans en relació a aquesta escència de Gràcia de la que parla-
vem? Aquesta Gràcia fetiva i popular.  

Els gitanos aquí a Gràcia hem estat sempre una part molt important del barri en tots els 
sentits, cultural, musical..de totes les maneres, crec que som una part molt important.  

10. Creus que la cohesio dels residents de Gràcia és diferent ara? Que ha disminuit 
aquesta influència i fortalesa del que ser Gràcia significa? Entre gitanos i no gitanos. 

Tot es manté en certa manera el que passa que si, en certa matissos ha canviat, ja que 
això ja se sap, [atribueix el canvi en la cohesio a les noves genereacions que van sorgint] 
cada generació ho ha haafat tot d’una manera diferent, potser la nostre o les que venen 
darrere, realment ya no s’ho prenen tan en serio com fins ara i per alguns, preservar el 

33



barri o lluitar per ell és algo que cada cop es va quedant més llunyà per ells i bueno, el 
que es manté, es manté gràcies a la nostra generació , les que van venint ara ho veuen 
com una cosa molt lluny.  

Influència de la Rumba Catalana 

11. Què va suposar pel poble gitano-català el sorgiment de la Rumba Catalana? 
(Com a forma d’expressió musical del poble gitano-català) 

Va suposar com un HIMNE, ‘’és com el nostru cant’’, és part d’una cultura dins d’una 
altre cultrua, és a dir, dins la cultura del gitano, trobem el gitano-català amb coses com la 
Rumba que formen part d’aquest sub-grup diguem-ne.  

12. I que va suposar per la resta del barri i pels gitanos catalans la populaització 
d’aquest gènere?  

Docns tú pensa que yo em trobava amb moltes persones que miraven i deien ‘’ostia gi-
tano’’, i quan veien que parlava català deien‘’ostia un gitano hablando catalan..’’ Llevors 
la a Rumba catalana en aquest cas, ha sigut com un altaveu per nosaltres, com un pont 
per donar-nos a conèixer una miqueta més a fora del barri i inclús fora de Barcelona. 

Per altra banda, és innegable que també ens va anar bé de cara a la visió o perspectiva 
de la resta del barri cap a nosaltres. Molta gent que no s’havia fixat abans en el nostre 
col·lectiu o que no en tenia una visió erronia, La rumba va ser una manera de que la 
gent es girés cap a nosaltres en lloc de donar-nos l’esquena, com passa i ha passat amb 
molts altres col·lectius gitanos en altres zones.  

13. Si Gràcia sonés a algo, creus que sonaria a Rumba Catalana, o que aquest gènere 
musical, tot i haver nascut aquí no té tant pes identitari pel barri? 

Potser no és el tret cultural més important del barri però si que és un element molt im-
portant. El cas és que en definitiva, aquía a Gràcia sempre hem tingut una manera pecu-
liar, dintre dels col·lectius que n’hi ha de Barcelona i inclús de Catalunya, a Gràcia sem-
pre hi ha i sempre hi ha hagut el poble gitano que més integrat ha estat en la vida social i 
per aquest motiu, justament la Rumba va tenir més força i repercussió.  

Alternatives per afrontar el creixent procés gentrificador 

14. Com afronta la comunitat gitana tots aquests canvis que està patint la zona? (Po-
sició cultural, nivell de vida i posició social)  

La reacció més ràpida per sobreviure i seguir vivint en la zona, ha sigut marxar del nucli 
del barri, cap a les afores de Gràcia o ja ni ha Gràcia. 

15. Hi ha algun tipus de col·lectiu que us ajudi en aquests aspectes.. 
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Costa molt, la idea sí que està i ens agradaria estar a tots els gitanos relativament junts, i 
viure com viviem abans, però ara és algo ya econòmicament incombatible ja que, 1000 no 
els cobra tothom i ara mateix per pagar-se els lloguers, molts gitanos no en tenen sufi-
cient. 

TRANSCRIPCIÓ 4 

La comunitat gitana davant la impossible gentrificació del barri de Gràcia 

Nom:  Ricard Batista
Edat: 77
Funció dins el barri: Es dedicava al mercat, al tèxtil a la cavalleria però ara forma part del 
veïnat.

Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu entrevistat 

1. De quina manera creus que ha canviat el barri de Gràcia en els darrers 20 anys? 

Cap a pitjor, abans el veïnat es juntava per aquí, la gent se coneixia, el ‘’roci’’ fa el carin-
yo, fa el respecte, fa l’educació, tots ens criavem junts i al dia de dema hi havia germanor.  

Abans les dones anaven a rentar aquí que hi havia una rentadora, i des de la plaça les 
senties com cantaven, els nens jugaven molt més aquí. 

2. Coneixes el terme gentrifiació? 

No.  

3. De quina manera t’ha afectat la gentrificació que està patint el barri de Gàcia amb 
la desaparició de part del petit comerç local i l’encariment dels béns que estant ha-
ven-hi, t’ha afectat d’alguna manera? 

Si mira, alla al davant, hi havia un puesto que feien crusanets, cafe amb llet, tal i cual, i 
existia una rutina, !!!( Una mena de rutina agitanada en la que la gent anava a rentar 
allí, cantaven per aquí la plaça, anaven a fer el cafè allà, amb el jornal d’una hora po-
dien pagar el seu lloguer…era la vida que es respirava aquí, molt més tranquila i acaba-
ven el dia, feien la seva copeta de ví..el nens jugaven aquí hi havia una germanor, la gent 
se coneixia es respectava i s’estimava.  

El que ha passat, és que el préssec s’ha anat tancant poc a poc i ara les peres el toma-
quets i tot això ho anem a comprar a altre gent. 

4. I en quan a la pujada del preu dels llogers i la massiva turistificació? 
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No només als gitanos, això ha fet molt de mal a tots els residents, alguns han hagut de 
marxar cap a Salt, cap a Lleida, ha dividit i tot lo que es divideix no es pot multiplicar, 
què estem perdent, la llengua tu li preguntes a qualquiera com se diuen les dents, et diuen 
: doncs ‘’les dents’’ i nosaltres n’hi deiem les caïnes. Quan al final se perd la llengua, se 
perd l’entitat ‘’que se vera de la casa de nadie cundo no hay nadie’’ i t’hi fixes aquí, 
cuants gitanos n’hi veus ara..ben pocs. 

5. Perquè creus que està ocorrent aquest fenòmen? 

En quan al declinatge de la influencia del poble gitano, la gent i els polítics van començar 
a estirar per on podien i van començar a haver-hi problemes amb les subvencions, se les 
quedaven, ja no arribaven al poble gitano. El que estudia ha de marxar a trballar a 
fora..Com li poden dir llibertat a la vida d’avui en dia, això no és llibertat.  

6. Vius a Gràcia actualment?  

Si encara sí. 

Esència del barri com a comunitat 

7. (Preguntes sobre l’individu) Com ha estat o com és per a tu viure a Gràcia? 

Yo visc aqui tranquil, tinc els nens que treballen, viuen bastant bé. El fill es predicador i 
la nena treballa a la Generalitat i conservo alguns amics..però els altres han volat perquè 
no poden pagar. Abans no, aban hi havia un contracte indefinit i segons el nivell de vida 
pujava i hi havia un control i diguin lo que vulguin voliem la democràcia, però no la des-
gràcia. 

8. (Preguntes sobre l’individu) Com definiries o quina creus que és l’esència i puresa 
del barri? 

Gràcia representa un poble gran i es el rescoldu que queda de Catalunya, sense Gràcia 
no n’hi ha rescoldu, estaria perdut. Per exeple el carrer la cera del Raval, la Palça Es-
panya..era preciós. Gràcia, és el pulmó de Catalunya, és la veritat i hi ha lo que hi ha, i si 
sgueix així poc queda. El que està aquí està a la última pregunta, perquè va treient de lo 
poquet que va guardar. 

9. (Preguntes sobre el colectiu) Quin ha estat l’impacte social i cultural del colectiu 
gitano i els gitanos-catalans en relació a aquesta escència de Gràcia de la que parla-
vem? Aquesta Gràcia fetiva i popular.  

9.1 I ara encara ho monten ? -  

10. Creus que la cohesio dels residents de Gràcia és diferent ara? Que ha disminuit 
aquesta influència i fortalesa del que ser Gràcia significa? Entre gitanos i no gitanos. 
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Ara el que passa és que tots estan davall, dels empresaris de fora, s’ha complicat molt. 
Abans aquesta plaça, la plaça respall, era com la nostra església per dir-ho d’alguna 
manera. El dia de reis, per exemple, tots els gitanos baixavem aquí a jugar i a ensenyar 
qui tenia el millor regal. Hi havia moltes famílies però que en definitiva n’erem una de 
sola i veies una germanor entre payos i gitanos, una germanor gran que a caigut, ja no 
n’hi ha gaires més de gitanos aquí, perquè lo que hi ha, bueno son mescles, ara els que hi 
han, ya no son aquels ‘’payets d’abans’’ara el que hi ha és quelcoma, que es menja el po-
ble.  

Influència de la Rumba Catalana 

11. Què va suposar pel poble gitano-català el sorgiment de la Rumba Catalana? Com 
a forma d’expressió musical del poble gitano-català 

A Gràcia van venir uns rumberos molt grans, però n’hi havia un que era el Xango, el 
germà dels Cató que fou un Frank Sinatra dintre d’evangeli, li deien Siscató i el seu ger-
mà, dins de la rumba, ara dels millors per mí. Después, bueno, el Gato Pérez, que estava 
sempre per aquí i va fer un pum perquè va agafar una mica de nosaltres perquè sinó no 
puja (el ritme etc..) El número 1 per això, fou el Peret, gitana chichera, això ho va trencar 
tot, qui va aixecar la rumba i va fer que arribes arreu del món va ser en Peret. La dife-
rència, era que el Pescadilla agafa el bolero, i el pescava, el Peret agafava la rumba gi-
tana, i la pescava, que es molt diferent.  

12. I que va suposar per la resta del barri la populaització d’aquest gènere?  

Si, es va aixecar el nom del barri gràcies a la Rumba, i de fet encara segueix, perquè aquí 
encara hi ha aquests nens anomenats les estrelles de Gràcia..que encara segueixen fent 
bolos i abans era tot a la plaça, familiar, tothom sabia tocar, som un poble artista. 

13. Si Gràcia sonés a algo, creus que sonaria a Rumba Catalana, o que aquest gènere 
musical, tot i haver nascut aquí no té tant pes identitari pel barri? 

Sí, però ara mateix la rumba s’ha quedat al tinter i no es treu, s’està perdent i molts cata-
lans han perdut ja l’amor per la seva terra, ara no hi ha amor, la pela és la pela, han pas-
sat a un altre nivell. 

Alternatives per afrontar el creixent procés gentrificador 

14. Com afronta la comunitat gitana tots aquests canvis que està patint la zona? 

Bueno gràcies a Juan de Dios Ramírez, que estava ficat dins el senat i que va obrir la 
porta perquè els gitanos tinguessin Millors drets. 

15. Hi ha algun tipus de col·lectiu que us ajudi en aquests aspectes..  

37



La única manera, tot i haber-hi associacions i grups, la única manera és que igual que el 
català, i el gitano, que se sentin junts i que mantinguin la seva llengua, perquè ya et dic, 
qui perd la llengua perd l’entitat. Menos subvencions i plats d’arròs i més amor a la llen-
gua, a la seva terra i a un mateix. 

TRANSCRIPCIÓ 5 

La comunitat gitana davant la impossible gentrificació del barri de Gràcia 

Nom: Josep Puig
Edat: 70
Funció dins el barri: Artesà, músic i reparador de pianos

Efectes de la gentrificació en perspectiva de l’individu entrevistat 

1. De quina manera creus que ha canviat el barri de Gràcia en els darrers 20 
anys? 

Bueno Gràcia va començar sent un gran poble a finals del segle IX i amb el pas 
del temps es va anar convertint en un barri molt industrial. I això és el que ha des-
aparegut, ara ja no ho és. Abans aquí trobaves de tot. Aquí mateix hi havia el peit 
vapor que en deien, on es feia tèxtil…enacar hi ha una xemaneia. Gràcia estava 
ple de fabriquetes. En definitiva Gràcia era un poble, que després es va convertir 
en barri i en definitiva un barri molt industrial. Tenies fusters, ferrers, tenies de tot 
i mica en mica ha anat desapareixent. 

2. Coneixes el terme gentrifiació? 

Sí. 

3. De quina manera t’ha afectat la gentrificació que està patint el barri de Gà-
cia amb la desaparició de part del petit comerç local i l’encariment dels béns 
que estant haven-hi, t’ha afectat d’alguna manera? 

Aquí, sense caminar més de dos o tres manzanes, yo tenia un torner, un fuster i 
sense sortir del barri, pels pròpis carrers podia sortir a comprar qualsevol cosa 
que necessités pel taller de pianos en el meu cas. I això no és només a Gràcia, al 
poble nou, barri que està patint més o menys els mateixos fenòmens, hi havia la 
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gran ferreteria Valius, aquesta també ha desaparegut. Ya no és només un fenòmen 
de Gràcia sinó de tota Barcelona.  

4. I en quan a la pujada del preu dels llogers i la massiva turistificació? 

Doncs s’està convertint cad sidencial. Ara moltes plantes baixes que eren tallers i 
que si et passejes per aquí encara n’hi pots veure alguns, ara no són ni tant sols 
comerços, pots veure que moltes d’aquestes plantes baixes ara són oficines de co 
working per alguna empresa (twojeys). / / / / Això i vivendes, mira aquí davant ma-
teix, això havia sigut una baqueria, literalment hi tenien baques i venies aquí a 
comprar la llet (yo això no ho he vist) però el que si que vaig veure era com es va 
convertir en un taller de lampistes posteriorment. Després ho vaig llogar jo per 
tenir una ampliació del taller, i ara que ho he deixat, ho estan habilitant com a 
vivenda. Posant l’exemple de les ‘’plantes baixes de Gràcia’’ la majoria han dei-
xat de ser comerços o petites industries i s’estan convertint en vivendes . /// Yo no 
tinc cap contacte directe d’amics que hagin hagut de marxar del barri per aquestes 
qüestions (crec que és un fenòmen ya no tant sols de Gràcia sino de Barcelona en 
sí. Els antics propietaris es venen els pissos per comprar-se la caseta i l’hortet a 
fora. 

5. Perquè creus que està ocorrent aquest fenòmen? 

Aquest fenòmen jo crec que està occorreguent aquí perquè Gràcia es el barri més 
cèntric de la ciutat de Barcelona i clar això atrau a molta gent, Viuen Aquí i a mb 
un cop de metro estan a qualsevol racó de Barclona. 

6. Vius a Gràcia actualment?  

Yo he viscut sempre a Gràcia però ara maetix no, ara mateix visc a l’Arc de 
Triomf, ‘’el motiu del canvi té a veure amb el que estem parlant [pregunto jo]’’, 
bueno mmm.. el motiu del canvi varen ser varis, alguns motius personals, i d’altres 
també en termes de comoditat ‘’ja no és còmode viure a Gràcia’’. En el sentit que 
per la nit hi ha molt soroll, es creen festes, i sobretot a l’estiu que està tothom amb 
les finestres obertes i amb continues reunions i gent pel carrer fent soroll i tal..
[això ja ha sigut sempre aixi?] Nonono, això ha sigut ara, els últims 20 anys per 
dir-ho d’alguna manera.  

Esència del barri com a comunitat 

7. (Preguntes sobre l’individu) Com ha estat o com és per a tu viure a Gràcia? 
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Per mí viure a Gràcia era viure en un barri popular, vives tranquil amb la gent del 
barri, ara no, ara aquí està plè de turistes, bueno turistes tampoc ho deuen ser 
perquè son residents però, està ple d’estrangers Gràcia ya. Sobretot francesos, ita-
lains aquí n’està plè.  

8. (Preguntes sobre l’individu) Com definiries o quina creus que és l’esència i 
puresa del barri? 

El que trobo a faltar i que definia Gràcia era la vida autèntica de barri, que enca-
ra n’hi ha perquè et segueixes creuant amb gent, però no és el matrix, evidentment 
encara hi ha gent que hem viscut tota la vida aquí i aquesta vida de barri es con-
serva en certa manera, però va desapareixent i s’està  esterilitzant una mica di-
guem-ne. /// Mira aquí al costat per exemple, tinc uns americans que viuen aquí, i 
que t’haig de dir, que acabane sent gent del barri també (riu). Però per tradició ja 
són diferents, no hi han tingut els pares ni els avis..[a vida de barri et refereixes a 
la vida de poble, d’anar perl carrer, saludar-te..] Clar, clar, clar, clar!!! Que la 
gent es coneix i allò de que les mares anaven a comprar i deixaven les criatures les 
criatures amb una altre mare…això entenc que és la vida de barri, quan en els 
bars et trobes amb gent..del barri, tens converses amb la gent parlant de temes de 
la zona.. tot això mica en mica ha anat desapareixent clar.  

9. (Preguntes sobre el colectiu) Quin ha estat l’impacte social i cultural del co-
lectiu gitano i els gitanos-catalans en relació a aquesta escència de Gràcia de la 
que parlavem? Aquesta Gràcia fetiva i popular.  

En aquest cas parlem d’un col·lectiu totalment integrat a Gràica. La zona on estic 
yo, això és la zona dels gitanos, aquí tenim la plaça respall, la plaça del poble ro-
maní. 

El problema ara de Gràcia és això que la gent quan es juvila, ja no hi ha conti-
nuitat. Començant per mí, jo tinc un fill que no vol continuar amb el negoci. Ara 
te 20 tants anys.. 

En general els oficics van desapareixent, i els oficis són molt esclaus i en pots viu-
re bé si treballes bé però treballes amb les mans.. a la gent no li agrada massa.  

Torant al tema dels gitanos, ells amés com bé sabràs, parlen català des de fa molts 
anys. A Perpingan per exemple, també hi ha un col·lectiu gitano i és gràcies a ells 
que segueixen parlant el català, que estan ajudant a preservar la llengua allà a 
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dalt. A damés, parlen el català que els meus pares parlaven quan jo era petit. Un 
català completament diferent al comú.. i encara el parlen.   

10. Creus que la cohesio dels residents de Gràcia és diferent ara? Que ha dis-
minuit aquesta influència i fortalesa del que ser de Gràcia significa? Entre gi-
tanos i no gitanos. 

Yo crec que això no ha canviat tant la prova d’això són llocs com la barraqueta 
que es el centre de la Cup al barri, llevors aquí al cantó tens una llibreria anar-
quista, vull dir que des de la meva perspectiva, Gràcia encara aglutina aquesta 
sensació de cohesió i força.  

Encara que les FESTES DEL BARRI,  són les que en teremes de cohesió si que 
han canviat més. Ara no, ara això és una turistada que sembla el poble espanyol 
això. Es tallaven casi tots els carrers i això era una gran festa si, si, hi havia ball. 
La festa s’ha internacionalitzat, ara atrau molts turistes i com a habitant de Grà-
cia em sento com si estigues amb un aparador, ya no és el mateix.  

Influència de la Rumba Catalana 

11. Què va suposar pel poble gitano-català el sorgiment de la Rumba Catala-
na? Com a forma d’expressió musical del poble gitano-català 

La rumba catalana és una cosa molt d’ells, aquí qualsevol gitano et sap tocar una 
rumba a la guitarra, i amb les mans i cantant, això qualsevol gitano t’ho fa però 
només ells 

12. I que va suposar per la resta del barri la populaització d’aquest gènere?  

Definitivament va dotar de Gràcia d’encara més singularitat de la que ja tenia, és 
a dir, jo crec que en definitiva, la sigularitat de Gràcia recau no tant en la música 
sinó en que està en mitg de Barcelona i que té una estructura molt bona, és a dir, 
no és una eixample, que va créixer per aglutinar tots els barris perifèrics com son 
Sant Gervasi, Sarria, Horta..tots aquests barris que abans eren pobles tots. En 
aquest cas Gràcia és de les zones més antigues ja que, com a poble, sorita en els 
mapes datats de finals del segle XVIII on ja sortida senyalada Gràcia com a poble. 
En el mapa es veia Barcelona, amb la seva ciutadella (riu) i després Gràcia, Sant 
Andreu i Pedralbes, però poca cosa més.  

Al que vull dir és que Gràcia ha conservat sempre aquesta estructura de poble i 
això és el que la fa singular i per mí és sobretot això.  
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13. Si Gràcia sonés a algo, creus que sonaria a Rumba Catalana, o que aquest 
gènere musical, tot i haver nascut aquí no té tant pes identitari pel barri? 

Sí la Rumba Catalana és definitivament la música que més podria representar 
d’una forma més característica els nostres carrers, en comparació a altres zones 
de Catalunya. 

Alternatives per afrontar el creixent procés gentrificador 

14. Com afronta la comunitat gitana tots aquests canvis que està patint la 
zona? (Posició cultural, nivell de vida i posició social)  

Una entitat que ajudi a mantenir el barri? Que jo sapiga no i és una pena i m’hi 
fas pensar però crec que no..per desgràcia. En el cas del colectiu gitano sí que te-
nen l’Associació de Joves gitanos de Gràcia, però és algo que està més que re en-
focat en la defensa del seu col·lectiu més que per mantenir la unitat del barri i la 
seva resistència. Aquí està passant el que ha passat sempre amb l’especulació 
urbanística a tot arreu. 

Fins fa poc quan yo era una mica més jove, la costa brava era un lloc plenament 
salvatge més enllà de 4 pobles una mica més importants tota la resta era una ma-
ravella (emfatitza) i què ha passat ? Tant a la Costa Brava, Mallorca i tats aquests 
llocs, doncs per exemple a la Costa Brava tot aquell que era pescador i tenia la 
seva barqueta i una caseta, resulta que de sobte l’inflen de calers per què marxi i 
el tiu diu doncs de puta mare i això està passant a Gràcia també. L’especulació 
urbanística és tremenda.. 

Per altra banda i en comparació al raval, que si bé l’ajuntament ha fet bona feina 
amb plans com els de ficar la filmotèca o la mateixa Rambla del raval tot i que per 
la nit és millor que no t’hi fiquis pels grans casos de del·linquència de la zona. 
Gràcia, en aquest cas, s’ha mantingut al marje de tot això i jo crec que és princi-
palment, a causa de la petita burgesia que sempre hi ha hagut, ha sigut més sem-
pre tipo residencial. Tú pensa que antigament la gent venia a Gràcia a estiuejar, et 
parlo de finals del segle IX que, com que a l’estiu que feia calor al casc antic, la 
petita burgesia es comprava cases per Gràcia, Sant Gervasi o Horta ja que, estava 
més amunt i feia més fresqueta i s’ho podien permetre.  

Els que se n’anaven a la Floresta i Sant Cugat eren els agosarats perquè tenien un 
cotxe que podia anar-hi. 
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‘’Això una mica per que entenguis com les diferències jerarquiques i de classes 
socials al voltant de Gràcia, l’han mantingut forta en comparació a barris més 
propers al mar com el Poble Nou o el Raval que, han canviat tant, que apenes s’els 
reconeix. La petita burgesia catalana i els gitanos-catalans vàren ser els que van 
establir les bases identitaries de la zona les quals en certa manera, perduren fins 
ara, però que a la vegada estan desapareixent mica en mica pels fenòmens que 
hem comentat’’ 

                                                                                                             Davor Mlikota  

                  2022 . 
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